

研究论文

偏氟乙烯/三氟氯乙烯交替共聚物在TATB表面吸附的分子动力学模拟

聂福德^{1,3}, 刘健², 李金山³, 黄辉³, 赵晓平², 李越生¹, 范仲勇^{*1}

(¹复旦大学材料科学系 上海 200433)

(²中国工程物理研究院工程仿真中心 绵阳 621900)

(³中国工程物理研究院化工材料研究所 绵阳 621900)

收稿日期 2006-2-27 修回日期 2006-5-5 网络版发布日期 2006-12-27 接受日期 2006-8-24

摘要 采用COMPASS力场和NVT正则系综的动力学模拟方法, 搭建了聚合度分别为10, 50和100的偏氟乙烯(VDF)/三氟氯乙烯(CTFE)交替共聚物, 对交替共聚物在1,3,5-三氨基-2,4,6-三硝基苯(TATB)的(0,0,1)晶面上的吸附和结构进行了分子动力学(MD)模拟. 结果表明, 在300~320 K温区, 聚合度为100的VDF/CTFE交替共聚物链对TATB晶体有理想的表面活性和吸附能力, 以train型构象平铺于TATB表面. 通过对聚合度为10的交替共聚物的多链体系在TATB表面吸附的MD模拟, 表明了VDF/CTFE交替共聚物具有非凝聚吸附的高表面活性特征. 对搭建的乙酸乙酯溶剂化的聚合度为50的VDF/CTFE交替共聚物在TATB晶体表面吸附的模拟, 实验证明了溶剂小分子能够降低共聚物链的吸附能力, 且链以tail型构象吸附于TATB表面.

关键词 [1,3,5-三氨基-2,4,6-三硝基苯](#) [偏氟乙烯-三氟氯乙烯交替共聚物](#) [吸附](#) [分子动力学](#)

分类号

Molecular Dynamics Simulation of Adsorption Characteristics of Alternative Copoly (vinylidene Fluoride-chlorotrifluoroethylene) at the 1,3,5-Triamino-2,4,6-trinitrobenzene Crystals Surface

NIE Fu-De^{1,3}, LIU Jian², LI Jin-Shan³, HUANG Hui³, ZHAO Xiao-Ping², LI Yue-Sheng¹, FAN Zhong-Yong^{*1}

(¹ Department of Materials Science, Fudan University, Shanghai 200433)

(² Engineering Simulation Center, China Academy of Engineering Physics, Mianyang 621900)

(³ Insitute of Chemical Materilas, China Academy of Engi-neering Physics, Mianyang 621900)

Abstract The absorption characteristics and the structure at (0,0,1) plane of the 1,3,5-triamino-2,4,6-trinitrobenzene crystals of alternative copoly(vinylidene fluoride-chlorotrifluoroethylene) with various degree of polymerization has been studied by molecular dynamics (MD) simulations using compass forcefield and NVT ensemble model. The results show that the adsorbed alternative copolymer chain structured with 100 chain elements possessed a train's conformation onto TATB surface in moderate temperature range, 300~320 K, owing to its efficient surface activity. The MD simulation results of the absorption behavior of multi-chains of copoly(VDF/CTFE) structured with 10 chain element confirmed that the chains have high surface active performance as individuals sorption. Moreover, when the model includes alternative copoly-mer chain structured with 50 chain elements and 50 solvent molecules, the ability of absorption to the TATB surface of copoly(VDF/CTFE) chain was much decreased. In this case, the adsorbed copoly(VDF/CTFE) chain shows tail's conformation.

Key words [1 3 5-triamino-2 4 6-trinitrobenzene \(TATB\)](#) [copoly\(vinylidene fluoride-chlorotrifluoroethylene\)](#) [adsorption](#) [molecular dynamics \(MD\)](#)

DOI:

通讯作者 范仲勇 zyfan@fudan.edu.cn

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(234KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“1,3,5-三氨基-2,4,6-三硝基苯”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [聂福德](#)
- [刘健](#)
- [李金山](#)
- [黄辉](#)
- [赵晓平](#)
- [李越生](#)
- [范仲勇](#)
-